
آرمان ملی – حسین ردکا: حق پخش مهمترین درآمد 
باشگاه های فوتبال است که تا کنون از لحاظ قانونی مغفول مانده 
اما کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی، سازوکار تحقق حق 
پخش تلویزیونی را در برنامه هفتم توسعه تصویب کرد تا پس 
از مصوب شدن این برنامه در صحن علنی مجلس، ورزش ایران 

بتواند از مهم ترین راه درآمدزایی اش بهره مند شود.
   مشکل حق پخش 

مردادماه سال گذشته بود که باشگاه استقلال تهران در 
اطلاعیه ای اعلام کرد که »به منظور احقاق حق باشگاه استقلال 
از درآمدزایی مرتبط با محتوا و هماهنگی به عمل آمده با سازمان 
لیگ، از این پس امکان حضور دوربین های تلویزیونی جهت 
تصویربرداری از مسابقات خانگی )به استثنا پخش زنده مسابقه( 
و نشست های خبری پیش و پس از مسابقاتی که استقلال 
میزبان آنهاست، وجود ندارد.« فارس در ادامه نوشت: همچنین 
مصطفی آجورلو و رضا درویش مدیرعامل های وقت دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس نیز در نامه ای مشترك خطاب به پیمان 
جبلی رئیس سازمان صداوسیما، خواستار جلوگیری از پخش 
خلاصه بازی ها و گل های به ثمر رسیده دو تیم در بخش های 
خبری و برنامه هایی مثل فوتبال برتر و شب های فوتبالی شدند. 
در همان زمان مصطفی محمدی رئیس مرکز طرح، برنامه و 
بودجه صداوسیما نیز در مورد داستان حق پخش تلویزیونی 
دیدارهای لیگ برتر فوتبال گفت: باشگاه های فوتبال اعتبارات 

تبلیغاتی را با درآمد تبلیغاتی اشتباه گرفته اند.
   مبلغ حق پخش 

فوتبال ایران به خاطر ضعف در قوانین هنوز از موهبت حق 
پخش تلویزیونی منتفع نشده است. اما این سوال پیش می آید 
که ارزش حق پخش تلویزیونی فوتبال ایران چقدر است؟ صادق 
درودگر، مدیرعامل باشگاه نساجی و عضو هیات رئیسه سازمان 
لیگ فوتبال در پاسخ به این سوال از سوی ایسنا اظهار کرد: ما 
مبلغی را پیش بینی نکردیم و AFC و فیفا آن را ارزیابی و اعلام 
کردند که حدود ۴۵۰ میلیون یورو ارزش لیگ برتر برای حق 
پخش است. ما این پول را نخواستیم اما چیزی که برای کشور 
امکان پذیر و منطقی است را در نظر بگیرند؛ عددی که فوتبال را 

درمان می کند و در کارگروهی آن را بررسی کنند.
   واکنش صدا و سیما 

مرداد ماه سال جاری سیدتقی سهرابی ـ معاون حقوقی و 
امور مجلس صداوسیما ـ درباره ی موضوع حق پخش فوتبال 

بیان کرد: بحث حق پخش از سال ۱۳۸۰ تاکنون مطرح بوده 
ولی هنوز به نتیجه نرسیده که البته دلایل این مسئله مشخص 
است و فدراسیون فوتبال هم به آن واقف است. باید به دنبال 
راهکاری قانونی برای حل مسئله یک بار برای همیشه باشیم؛ 
بنابراین پیشنهاد می کنم در حال حاضر که برنامه هفتم در 
مجلس در حال بررسی است، این دغدغه ورزش و فوتبال کشور 
را هم برطرف کنیم و راهکاری عملیاتی برای آن بیندیشیم. 
معاون حقوقی و امور مجلس سازمان صداوسیما با رد این 
شایعه که صداوسیما در این زمینه کوتاهی کرده است، گفت: 
صداوسیما بارها به مسئله ورود کرده و از ابعاد مختلف قانونی، 
آن را بررسی کرده ولی به خاطر مسائل گوناگون از جمله عدم 
شفافیت درآمد در باشگاه های فوتبال و نیز مسائلی که وزارت 
ورزش و جوانان با آن درگیر است، نتیجه بخش نبوده است. 
سهرابی با بیان اینکه قانون، بخشی از بودجه صداوسیما را از 
محل درآمدها تخصیص داده که حدود ۵۰ درصد است، گفت: 
رسانه ملی از محل پخش مسابقات فوتبال، درآمدی کسب 
نمی کند و زمانی هم که بحث آگهی بازرگانی مطرح می شود، 
این در واقع همان درآمدهای اختصاصی صدا و سیماست. وی 
با بیان اینکه معتقدیم دولت باید به ورزش حرفه ای کمک 
کند، گفت: شرایط صدا و سیمای ایران با همه رسانه های 
دنیا متفاوت است و نمی توان آنچه در کشورهای خارجی رخ 
می دهد را به داخل تعمیم داد؛ بنابراین باید به دنبال راهکاری 
بومی باشیم که مهمترین چیزی که به آن رسیده ایم، بررسی 
موضوع در برنامه هفتم و لوایح دولت است. سهرابی افزود: 
همانگونه که دولت برای خرید حق پخش مسابقات جهانی، 
کمک می کند تا رضایت مخاطبان جلب شود، در زمینه حق 
پخش مسابقات داخلی هم می تواند کمک هایی داشته باشد. 
معاون حقوقی و امور مجلس صدا و سیما گفت: دولت می تواند 
از بودجه عمومی مبلغی را در نظر بگیرد و ضمن رعایت قوانین 
حقوقی بین المللی، آن را از طریق صدا و سیما به ورزش کشور 

کمک کند.
   پیشنهاد فدراسیون؟!

فدراسیون فوتبال دوم شهریورماه پیشنهادش را به کمیسیون 
تلفیق ارائه کرد. در این پیشنهاد که از سوی مهدی تاج، 
رئیس فدراسیون فوتبال، مطرح شد، آمده است: »وزارت 
ورزش و جوانان به نمایندگی از فدراسیون ها و باشگاه های 
ورزشی، همه درآمدهای مکتسبه از محل تبلیغات محیطی 

و تبلیغات روی لباس مسابقات ورزشی را که تصاویرش در 
قالب برنامه های مختلف از سازمان صداوسیما پخش می شود، 
به ردیف درآمدی شماره ۱۴۰۱۸۴ نزد خزانه داری کل کشور 
واریز کند. سازمان صداوسیما نیز باید همه درآمدهای قبل، 
حین و بعد از مسابقات ورزشی تیم های ایرانی اعم از باشگاهی 
و ملی را به همین حساب واریز نماید و کل این مبلغ به نسبت 
پنجاه درصد سهم وزارت ورزش و جوانان به نمایندگی باشگاه ها 
و پنجاه درصد سهم سازمان صداوسیما تقسیم می شود.« با 
این حال این پیشنهاد با انتقادهایی همراه بود؛ چرا که درآمد 
حاصل از پیراهن باشگاه های بزرگ و پرهوادار مانند استقلال، 
پرسپولیس، سپاهان و تراکتور با تیم های دیگر قابل مقایسه 
نیست. البته احتمالا منطق فدراسیون فوتبال در ارائه چنین 
پیشنهادی، درآمد هنگفتی است که از حق پخش تلویزیونی 
حاصل می شود؛ به طوری که درآمدهای جانبی مانند اسپانسری 
و تبلیغات محیطی در آن به چشم نمی آید و باشگاه ها در نهایت 

سود می برند.

موضوع حق پخش تلویزیونی توسط کمیسیون تلفیق مجلس 
شورای اسلامی در برنامه هفتم تعریف شد و حالا فقط تصویب 
آن در صحن علنی مجلس باقی مانده است. در ادامه ساز و کاری 
که کمیسیون تلفیق برای تحقق حق پخش تلوزیونی برای تمام 
رشته های ورزشی در نظر گرفته است را می خوانید: براساس 
ماده ۷۸ برنامه هفتم، سازمان صداوسیما مکلف شده است 
که با هماهنگی وزارت ورزش و جوانان، آیین نامه نحوه تعیین 
میزان حق پخش تلویزیونی مسابقات ورزشی و چگونگی تامین 
و تسهیم آن بین ذی نفعان را با لحاظ کیفیت و کمیت مسابقات و 
تعداد مخاطبان، ظرف شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون 
تهیه کرده و به تصویب هیات وزیران برساند. در تبصره یک ماده 
۷۸ برنامه هفتم آمده است که وزارت ورزش و جوانان با همکاری 
فدراسیون هایی که لیگ حرفه ای دارند؛ مکلف اند آیین نامه مالی 
بازی جوانمردانه را تهیه کرده و حداکثر ظرف مدت شش ماه به 
تصویب مجمع عمومی فدراسیون های مربوطه برسانند. با این 
اوصاف، اولین گام فدراسیون فوتبال در ادامه مسیر تحقق حق 
پخش تلویزیونی، تشکیل مجمع عمومی و تصویب آیین نامه ای 
مالی این فدراسیون است تا پس از آن وزارت ورزش و جوانان 
هماهنگی های لازم را با صداوسیما برای تصویب این آیین نامه 

در هیات وزیران انجام دهد.
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دیدگـاه

گفت وگو

ساز و کار حق پخش در برنامه هفتم توسعه قرار گرفت ساز و کار حق پخش در برنامه هفتم توسعه قرار گرفت 

 یک گام قانونی  یک گام قانونی 
تا درآمدزایی باشگاه ها تا درآمدزایی باشگاه ها 

  کوتاه 
تسنیم: مدیران کنفدراسیون فوتبال آسیا اواخر هفته 
جاری به ایران سفر خواهند کرد به گزارش سایت رسمی 
فدراسیون فوتبال، مسابقات لیگ قهرمانان آسیا فصل 
-2۴ 2۰2۳ از روز دوشنبه 2۷ شهریور ماه آغاز می شود 
و نمایندگان کشورمان )سپاهان، پرسپولیس و نساجی 
مازندران( به مصاف حریفان خود می روند. با توجه به الزام 
کنفدراسیون فوتبال آسیا )AFC(، این رقابت ها با سیستم 
کمک داور ویدئویی )VAR( برگزار می شود. به همین منظور، 
نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا برای تجهیز و راه اندازی 
سیستم کمک داور ویدئویی روز پنجشنبه 2۳ شهریور ماه 

وارد تهران می شوند. 

 فارس: باشگاه سپاهان اعلام کرد: در پی سخنان بی پایه 
و سراسر کذب مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در یک برنامه 
تلویزیونی شبکه سوم سیما در بامداد روز سه شنبه بیست 
و یکم شهریور، باشگاه فولاد مبارکه سپاهان از وی به کمیته 
اخلاق شکایت کرد. برخلاف صحبت های کذب و بی پایه و 
اساس نامبرده، سپاهان هیچگونه قرارداد ارزی با بازیکنی 
منعقد نکرده است و اعلام عددهای دروغ توسط ایشان تکذیب 
می گردد؛ ضمناً باشگاه سپاهان سقف بودجه را بر اساس 
دستورالعمل رعایت نموده است. این باشگاه همچنین برای 
چهارمین بار به دلیل صحبت های اشتباه و اطلاعات کذب ریز 
و درشتی که مدعیانه توسط مدیرعامل پرسپولیس مطرح 
می شود، از او به کمیته اخلاق شکایت می کند. متأسفانه 
مدیرعامل پرسپولیس برخلاف قانون، تخلف واضح صورت 
داده و با بازیکنی که طرف قرارداد یک باشگاه است، مذاکره 
می کند و مستقیماً این موضوع را اعلام می کند که ادعای 
ایشان اقرار به گناه است و امیدواریم کمیته اخلاق به قید 
فوریت در خصوص این موضوع رسیدگی لازم را صورت دهد. 

بیــن المــلل 
 یورگن کلینزمن در نیمکت کره با وضعیتی بحرانی 
روبه رو شده است. به گزارش بی ساکر، کره جنوبی در حالی 
دیروز )سه شنبه( در دیداری دوستانه در سنت جیمز پارك 
به مصاف عربستان رفت که یورگن کلینزمن پس از شروع 
بدی که با کره جنوبی داشته، تحت فشار شدیدی قرار 
گرفته است. کلینزمن هفت ماه پیش به عنوان سرمربی 
کره جنوبی انتخاب شد، اما از آن زمان تاکنون در پنج بازی 
پیروز نشده است و دو باخت و سه تساوی سهم او و تیمش 
بوده است. آخرین بازی تساوی بدون گل برابر ولز بود که 
پس از آن کاپیتان سون هیونگ مین به دفاع از کلینزمن ۵۹ 
ساله پرداخت. مهاجم تاتنهام گفت: به عنوان فردی که برای 
مدت طولانی در تیم ملی حضور داشته است، نمی گویم 
مربی همیشه درست می گوید اما فکر نمی کنم همیشه حق 
با طرفداران باشد. کره جنوبی قبل از شکست چهار بر یک 
از برزیل به مرحله یک هشتم نهایی جام جهانی قطر رسید و 
پس از آن پائولو بنتو سرمربی تیم گفت که به کارش ادامه 
نخواهد داد. کره جنوبی تحت هدایت کلینزمن در پنج بازی 
تنها چهار بار گلزنی کرده است این در حالی است که سون 
هیونگ مین یکی از بهترین های آسیا را در اختیار دارد. با 
این حال در دیدار با ولز تنها یک شوت به سمت دروازه 
حریف زد. هواداران کره اصلا از این شرایط راضی نیستند 
و خواستار تغییر شدند. کلینزمن اصرار دارد که تیمش 
در حال بهترشدن است و تمرکزش روی جام ملت های 
آسیاست که در قطر برگزار می شود. کلینزمن پس از تساوی 
برابر ولز گفت: این یک روند رو به رشد است و در کل از آنچه 
بازیکنانم نشان دادند راضی ام و بازی به بازی به رشد خود 

ادامه خواهیم داد. 

محرومیت یک وزنه بردار و یک  
جودوکار به دلیل دوپینگ 

ایسنا: حکم محرومیت علی فتاحی، از ورزش 
جودو و یک ورزشکار در رشته وزنه برداری که 
هنوز به سن قانونی نرسیده و هویتش محرمانه 
باقی خواهد ماند، صادر شد. نمونه »علی فتاحی« 
در اردوی تیم ملی جودوی دانشجویان در تاریخ 
دهم تیرماه امسال در تهران اخذ شد که پس 
از بررسی تخصصی توسط آزمایشگاه مرجع 
وجود ماده »نورآندروسترون« که جزء مواد 
ممنوعه کلاس S۱ است در نمونه او تایید شد. 
با استناد به ماده ۱-۸-۱۰ این ورزشکار به 
مدت چهار سال از فعالیت در تمامی حوزه های 
ورزش محروم می شود، اما با توجه به پذیرش 
اولیه تخلف و قبول مجازات معین شده توسط 
ورزشکار، کمیته انضباطی ایران نادو یک سال 
از محرومیت او کاست تا در نهایت این ورزشکار 
به سه سال محرومیت از تاریخ ۱۴۰2/۰۵/2۳ تا 
۱۴۰۵/۰۵/22 شود. ورزشکار رشته وزنه برداری 
قانونی، هویتش  به سن  نرسیدن  به دلیل 
محرمانه باقی خواهد ماند. نمونه او در زمان 
برگزاری اردوی تیم ملی در تاریخ ۱۴۰2/۰۴/۰۴ 
اخذ شد که با اعلام آزمایشگاه مرجع، وجود 
 S۱ ماده »استانوزولول« از گروه ماده ممنوعه
لیست ممنوعه وادا در نمونه اش تایید شد. او با 
استناد به ماده ۱-۸-۱۰ چهار سال از فعالیت 
ورزشی محروم می شود، اما این ورزشکار نیز با 
توجه به پذیرش تخلف به سه سال محرومیت 
)۱۴۰2/۰۵/۱۷ لغایت ۱۴۰۵/۰۵/۱6( در تمامی 

حوزه های ورزش محکوم می شود. 

خارج ازمستطیل سبز

 پیش بینی نتیجه  
دیدار پرسپولیس و النصر 

حمید درخشان در گفت وگو با فارس در مورد 
دیدار پرسپولیس و النصر؛ نخستین مسابقه لیگ 
قهرمانان آسیا که روز 2۸ شهریور در ورزشگاه 
آزادی برگزار می شود، اظهار داشت: بازی خیلی 
سختی است که دلایل دشواری مسابقه هم کاملا 
مشخص است. النصر ستاره های گرانقیمت و 
بین المللی خریده است و این تیم با ستاره های 
خارجی خود نیز درحال رسیدن به هماهنگی 
ایده آل است. هر روز این تیم هماهنگ تر می شود 
و به قول معروف جا می افتد! هرچند پرسپولیس 
هم در حال هماهنگی است و تیم ما هم روز به 
روز بهتر می شود. درخشان در مورد اینکه غیبت 
هواداران و همچنین نبود بیرانوند چقدر می تواند 
بر عملکرد پرسپولیس تاثیرگذار شود، عنوان 
کرد: پرسپولیس مظلوم است که در این دیدار 

مهم و حساس بی تماشاگر است. 

خبـــــر

عملکرد خوب نماینده آسیا مقابل ژرمن ها 

 بازیکنان تیم ملی برابر بلغارستان خوب کار کردند و برنده 
شدند. انتقادهایی به دعوت نشدن برخی بازیکنان می شود یا 
اینکه به کادرفنی شلوغ تیم ملی کنایه زده شده است، در واقع 
وارد کردن تیم ملی به حاشیه است. شاید برخی کمک هایی که 
انتخاب شده اند تجربیات کمی در عرصه مربیگری دارند ولی 
بازیکنان بزرگی بوده اند. آنها به مرور صاحب تجربه می شوند 
و قطعا از دانش کافی برخوردار بوده اند که قلعه نویی از آنها 
دعوت به همکاری کرده است. تیم ملی فوتبال کشورمان خود 
را برای حضور در رقابت های جام ملتهای آسیا آماده می کند. 
تیم های ژاپن، کره جنوبی و استرالیا فوتبال حرفه ای را جلوتر 
از ما وارد کردند و فوتبال ما به اسم حرفه ای است. برتری ۴ بر 
یک ژاپن مقابل آلمان به دلیل سرمایه گذاری اصولی این کشور 
است. ژاپنی ها توجه ویژه ای به مدارس فوتبال خود کردند و 
حتی نوجوانان خود را به مدارس فوتبال در برزیل و آلمان 
فرستادند. به همین خاطر هم امروز سرمایه گذاری منطقی 
آنها به بار نشسته و لژیونر های زیادی در تیم های خوب فوتبال 
اروپا دارند. آن ها از لحاظ سخت افزار و نرم افزار فوتبالی از ما 
بهتر هستند. شکی نیست که آلمان حال و روز خوشی را ندارد 
و نتایج اخیر این تیم گویای آن است. به همین دلیل هم فلیک 
اخراج شد و رودی فولر موقتاً هدایت این تیم را برعهده گرفته 
است. با این وجود نباید فراموش کنیم تیم ملی آلمان بد بازی 
کرد، اما نه در این حد که ۴ گل از ژاپن بخورد. نماینده آسیا 
نمایش فوق العاده ای مقابل ژرمن ها داشت. ما هم در تیم ملی 
بازیکنانی داریم که دست کمی از ژاپنی ها ندارند و می توانند با 
خلاقیت و تجریه خود دست به کارهای بزرگ بنند. با این حال 
نمایشی که از ژاپن مقابل آلمان دیدیم، اگر این تیم به همان 
شکل مقابل ما بازی کند قطعاً به مشکل می خوریم و باید خود 
را با برنامه های کادرفنی و حمایت فدراسیون تقویت کنیم تا 
بتوانیم برابر ژاپن، کره جنوبی، استرالیا یا عربستان خوب بازی 
کنیم. تجارب قلعه نویی و برنامه های کاربردی کادرفنی به 
همراه تلاش بچه ها منجر به آن می شود تا از شرایط سخت و 
بحرانی عبور کنیم. فوتبال ناب خود را باید به نمایش بگذاریم 
و با همه مشکلاتی که داریم و خواهیم داشت به دنبال ارائه 

نمایشی آبرومندانه برابر حریفان آسیایی باشیم. 

رضا رجبی پیشکسوت استقلال در خصوص 
اختلاف مدیرعامل و سرمربی این باشگاه که در 

فضای رسانه ای مطرح شده است صحبت کرد. 
    درباره کیفیت فنی ۴ هفته ابتدایی 

لیگ برتر چه نظری دارید؟
 باشگاه ها این فصل هزینه بالایی را نسبت به 
سال های گذشته انجام دادند، اما از لحاظ فنی 
هنوز عقب هستند. نباید ارزیابی فوتبال ایران را 

مبتنی بر این ۴ هفته بگذاریم. 
   به نظر شما آیا مشکل جواد نکونام با 

علی خطیر حل می شود؟
 نکونام هر بار می گوید که من مهره ندارم، ولی 
معتقدم که هم اکنون استقلال یکی پرمهره ترین 
تیم های فوتبال ایران است. همچنین امسال 
مهرداد محمدی و آرمین سهرابیان جذب شدند. 
استقلال در هر پست دو بازیکن ملی پوش دارد، 
اما همه مسئولان و کادر فنی خودزنی می کنند. 
متاسفانه دعوایی که نکونام با مدیریت راه اندخته، 
دودش فقط به چشم هواداران می رود. باید هرچه 
سریع تر مشکلات و اختلاف نظرها حل شود تا 

تیم به آرامش برسد و مسابقاتش را ادامه بدهد. 
 عملکرد خطیر در استقلال را چگونه 

ارزیابی می کنید؟
 خطیر یا هر فرد دیگری که مدیرعامل باشد 
شرح وظایف او و سرمربی مشخص است؛ هر 
فردی باید کار خودش را انجام بدهد. نباید پای مان 
را بیشتر از گلیم خودمان دراز کنیم. اگر مشکلی 
و نارضایتی است باید داخل خانواده حل شود. ۱۰ 
روز پیش خطیر از نکونام دعوت کرد تا در جلسه 
هیات مدیره حضور داشته باشد، اما نکونام در این 
جلسه حاضر نشد. قرارداد نکونام و کادرفنی اش 
۷۰ میلیارد تومان است چه کسی باید این مقدار 
پول را تهیه کند و بدهد. اگر قرار باشد خطیر 
به عنوان پدر خانواده نتواند از سرمربی خودش 
کاری را بخواهد و سرمربی نیز هر حرفی که 
دلش خواست بزند را رسانه ای کند، سنگ روی 
سنگ بند نمی شود. علی خطیر در یک برنامه 
تلویزیونی خیلی فهیم و اخلاقی صحبت کرد و 
از سرمربی تیمش حمایت کرد، او هیچ گاه حرف 
بدی نزده است. زمانی که نکونام احترام مدیرعامل 
و هیات مدیره باشگاه را حفظ نکند دودش به 
چشم خودش می رود و یک جا باید با هم تعامل 
و کار کنند. اگر نکونام می داند که تیم را می زنند 
و شرایط برای او سخت است، بهتر است برود چرا 
ایستاده است؟ در شرایط بحرانی همه باید کمک 
کنند تا وضعیت بهتر شود. هواداران نیز نباید فریب 

بازی های رسانه ای را بخورند. 

فرشاد فلاحت زاده 
 کارشناس فوتبال 

رجبی:  
استقلال یکی از 

پرمهره ترین تیم های 
فوتبال ایران است

چهار کاپیتان سرخابی در یک 
قاب قرار گرفتند. فرشاد پیوس 
و مرتضی کرمانی مقدم سرمربی 
و مربی تیم لیگ دویی سپیدرود 
هستند و از آنطرف محمود 
فکری و سیروس دین محمدی 
همین سمت را در هوادار تهران 

دارند. 

مربی دروازه بان های مس 
رفسنجان تمرینات ویژه ای را 
در تعطیلات لیگ در نظر گرفته 
است. گلرهای مس رفسنجان 
تمرینات سختی را پشت سر 
می گذارند تا با فرم بدنی و 
تکنیکی ایده آل مسابقات 

لیگ برتر را از سر بگیرند. 

واینالدوم هافبک هلندی 
که با عقد قرارداد سه ساله به 
الاتفاق آمده دوباره هم تیمی 
هندرسون کاپیتان ملی پوش 
شد. تمرین شاگردان جرارد 
با گرم کردن آغاز شد و  سپس 
بازیکنان در محیط های مربع 
شکل به حفظ توپ پرداختند. 

ت
شــ

س نو
عک

        هم تیمی   کاپیتان های سرخابی تمرین سخت

هادی عقیلی: در ۲ دهه اخیر فقط »علی دایی« جوان گرایی کرد

غلامرضا فتح آبادی: 

مدافع پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان 
معتقد است، ایجاد فشار روی تیم ملی بابت 
قهرمان شدن در جام ملت های آسیا منصفانه 
نیست. هادی عقیلی در گفت وگو با تسنیم، 
درباره اینکه آیا تیم ملی می تواند در جام 
ملت های آسیا شانس اول قهرمانی باشد، 
گفت: اینکه خودمان را شانس اول بدانیم قطعاً 
فشار را به سمت کادر فنی و بازیکنان برده و 
در واقع خودمان را گول زده ایم. ما چند دهه 

است که در جام ملت ها قهرمان نشده و در 
خیلی از دوره ها فقط به صعود از مرحله گروهی 
بسنده کرده ایم. به نظر من ایجاد فشار روی 
تیم ملی برای قهرمانی در جام ملت ها عاقلانه 
و منصفانه نیست. پیشکسوت فوتبال کشورمان 
در ادامه خاطر نشان کرد: در کنار تیم هایی مثل 
کره جنوبی، ژاپن، عربستان و استرالیا شانس 
قهرمانی داریم، ولی کارمان خیلی سخت است و 
قهرمانی در جام ملت ها بستگی به خیلی چیزها 

از جمله قرعه خوب در مرحله حذفی دارد. 
مربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان همچنین 
تصریح کرد: البته ما نباید فراموش کنیم که 
معمولا در تورنمنت های طولانی عملکرد 
موفقی نداشتیم و اگر در دهه 6۰ یا ۷۰ میلادی 
سه بار قهرمان آسیا شدیم دلیلش این بود که از 
لحاظ زیرساخت های فوتبالی و سخت افزاری از 
کشورهای دیگر جلوتر بودیم. وی در واکنش به 
اینکه برخی توقع دارند کادر فنی تیم ملی دست 

به جوانگرایی بزند، یادآور شد: در فاصله سه ماه 
تا شروع جام ملت ها هیچ کس چنین ریسکی 
نمی کند. تیم ملی جای بهترین هاست و اگر قرار 
باشد جوانگرایی صورت بگیرد باید یکسری از 
بهترین ها کنار بروند و تجربه هم چیزی نیست 
که به راحتی به دست بیاید. من معتقدم علی 
دایی تنها مربی بود که در دو دهه اخیر در 
تیم ملی جوانگرایی کرد و اگر اشتباه نکنم با یک 

باخت در دیداری رسمی برکنار شد. 

غلامرضا فتح آبادی پیشکسوت باشگاه پرسپولیس معتقد 
است، مدیریت و سرمربی این تیم با نگرفتن یک مهاجم و 

دروازه بان دومی مناسب مرتکب اشتباه شده اند. 
   وضعیت پرسپولیس 

غلامرضا فتح آبادی در گفت وگو با تسنیم، درباره آخرین 
وضعیت پرسپولیس در آستانه دیدار با النصر در لیگ قهرمانان 
آسیا اظهار داشت: من به شدت از وضعیت این روزهای 
پرسپولیس ناراحت هستم. خیلی بد است پرسپولیس به عنوان 
قهرمان دوگانه ایران در فاصله چند روز مانده به چنین بازی 
مهمی، کمبود مهاجم و دروازه بان دوم داشته باشد و بدتر از 
آنهم هیچ حرکتی از سوی مدیران باشگاه صورت نمی گیرد. 
درویش و گل محمدی باید جوابگوی وضعیت این روزهای 
پرسپولیس باشند که چرا قهرمان ایران در فاصله چند ماه به 

چنین روزی افتاده است. 

   بیرانوند 
وی در مورد اینکه ممکن است بیرانوند به بازی با النصر برسد 
و قرار است در چند روز آینده تکلیف این موضوع مشخص 
شود، تصریح کرد: رسیدن یا نرسیدن بیرانوند یک موضوع 
است و اینکه مدیران باشگاه و کادر فنی پرسپولیس مرتکب 
اشتباه بزرگی شدند هم یک موضوع مهم تر است. یک تیم در 
سطح پرسپولیس نمی تواند در سه جبهه بجنگد و دروازه بان 

دوم نداشته باشد. اصلًا بنا را بر این می گذاریم که بیرانوند در 
بازی تیم ملی مصدوم نمی شد، بالاخره ممکن بود در بازی های 
آینده دچار مصدومیت شده و یا اینکه او در یک بازی دوکارته 
و محروم شود. پرسپولیس باید برای او یک جانشین مناسب 
داشته باشد. بازیکن آدم آهنی نیست که بگوییم تحت هر 

شرایطی بازی می کند. 

   انتقاد از گل محمدی 
بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس با انتقاد دوباره از 
گل محمدی خاطرنشان کرد: یحیی گل محمدی به عنوان نفر 
اول کادر فنی پرسپولیس چرا تا وقتی که بازیکن جایگزین 
 پیدا نشد، اجازه جدایی به برخی بازیکنان مانند احمد 

گوهری داد. 
باید جدایی گوهری را منوط به جایگزین کردن یک 
دروازه بان حتی زیر 2۳ سال می کردند تا این طور نیمکت تیم 
از دروازه بان دوم خالی نشود. این موضوع در پست مهاجم هم 
صدق می کند. متأسفانه تمام بازیکنان را فرستادند رفت و در 

فاز تهاجمی هم می بینیم که تیم فقط شهاب زاهدی را دارد. 

   بازیکن اکوادوری 
فتح آبادی در واکنش به این موضوع که پرسپولیس در پی 
جذب کایسدو اکوادوری بود که حضور این بازیکن هم با اعلام 

درویش منتفی شده است، گفت: ببینید بازیکنی که در سن 
۳۵ سالگی می خواهد به ایران بیاید، چیزی برای عرضه ندارد و 
نمی تواند گره ای از مشکلات پرسپولیس باز کند، به نظر من این 
بازیکن اگر به پرسپولیس می آمد، بیشتر برای استراحت بود. 
مهاجم مسن به درد هیچ تیمی به ویژه پرسپولیس در چنین 
شرایطی نمی خورد. پرسپولیس در سال های گذشته بازیکنان 
جوان خوب حتی خارجی به خدمت گرفته است که می توانیم 
از بشار رسن و یا در سال های دورتر ابراهیم توره نام ببریم که 

به ایران آمدند و خیلی خوب هم به پرسپولیس کمک کردند.
 

   پیش بینی 
وی در پایان درباره این موضوع که پیش بینی اش از بازی 
با النصر در غیاب تماشاگران چیست، خاطر نشان کرد: 
پرسپولیس همیشه با تماشاگرانش یک تیم دیگر می شود. 
هواداران، همیشه یار دوازدهم پرسپولیس بودند و در بازی 
با النصر هم اگر می توانستند به ورزشگاه آزادی بیایند کار را 
برای النصر سخت تر می کردند و باعث بالا رفتن انگیزه و روحیه 
بازیکنان می شدند. النصر با وجود بازیکنانی مثل رونالدو، مانه 
و بروزوویچ تیمی قوی است، اما پرسپولیس هم با توجه به 
بازیکنان خوبی که دارد تیم دست و پابسته ای نیست، اما کار 
سخت است به ویژه اگر قرار باشد بیرانوند هم درون دروازه 

قرار نگیرد. 

 اشتباه درویش و گل محمدی مهم تر از رسیدن یا نرسیدن بیرانوند است 


